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واکنش نمایندگان مجلس به مّهر محرمانگی؛

طرح محرمانه ماندن 
اموال مسئولان؛ خوب 

یا بد !
در چند روز اخیر موضوع مصوبه مجلس درباره محرمانه بودن اموال مسئولان حواشی زیادی

 در پی داشته است.

سرویس سیاسی - خبر مهر تأیید 
مجلس بر مصوبه مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظــام روی محرمانــه و 
امنیتی ماندن اموال مقامات و مسئولان به 
ظاهر ساده بود، اما در واقعیت حواشی 
زیادی ایجاد کرده به گونه ای تردید ها 
پیرامون اقدامات نمایندگان و تلاش در 
راستای احقاق حقوق عامه در هاله ای 

از ابهام قرار گرفت. 
ماجرای محرمانه بودن اموال 

مسئولان چیست؟
موضوع ثبــت امــوال و دارایی 
مســئولان به اصل ۱۴۲ قانون اساسی 
برمی گردد. در سال ۸۴ در قانون برنامه 
ششم توسعه کل کشور، مجلس طرحی 
برای رســیدگی به اموال مســئولان به 
عنوان "از کجــا آورده اید" را به قانون 
تبدیل کرد که بر اســاس آن مسئولان 

عالی رتبه اموال شان را اعلام می کنند.
بر طبق اصل ۱۴۲ قانون اساســی 
رســیدگی به اموال برخی از مسئولان 
حاکمیتی، قبل و بعــد از دوره تصدی 
مسئولیت توسط آنها ذکر شده و بر این 
اساس باید دارایی مقام معظم رهبری، 
رئیس جمهور، معاونان رئیس جمهور، 
وزیران و همســر و فرزندان آنان قبل 
و بعــد از خدمت، توســط رئیس قوه 
قضائیه رسیدگی شــود که بر خلاف 
حق، افزایش نیافته باشد. اما نمایندگان 
مجلس هشــتم در اردیبهشت ماه سال 
۱۳۹۱ جهت تســری این اصل قانون 
اساســی به دیگر مســئولان، قانونی را 
تصویب رســاندند که بــه موجب آن 
تمــام مقامات و کارگزاران کشــوری 
اعم از شــهردار، رئیس جمهور، وزرا، 
نمایندگان مجلس، فرمانداران و ... باید 
اموال خود را به قوه قضائیه اعلام کنند 
که این مصوبه در شورای نگهبان به دلیل 
مغایرت با قانون اساسی رد شد و پس از 
رفت و برگشت میان مجلس و شورا و 
به دلیل اصرار مجلس شورای اسلامی، 
این مصوبه برای تعیین تکلیف به مجمع 

تشخیص مصلحت نظام ارسال شد.
پس از ۳ ســال مســکوت ماندن 
آن در آبان ماه ســال ۱۳۹۴ این مصوبه 
مجلس با اصلاحاتی همچون افزودن 
قید محرمانگی به تایید مجمع تشخیص 
مصلحت نظام رسید و به موجب ماده ۵ 
این قانون که در مجمع به آن الحاق شد، 

»فهرست دارایی های افراد مشمول و 
نیز اسناد و اطلاعات مربوط به آن به جز 
در مواردی که در این قانون و آیین نامه 
ذیل آن تعیین شده است، محرمانه بوده« 
و در آن برای افشا و انتشار آن مجازات 

تعیین شد.
این قانون در آذرماه ســال ۱۳۹۴ 
برای اجرا ابلاغ شــد و براساس ماده ۶ 
این قانون، قوه قضائیه موظف می شــد 
حداکثر ظرف مدت شــش ماه پس از 
لازم الاجرا شــدن این قانون، آیین نامه 
اجرایی آن را تهیه و پس از تأیید رئیس 
قــوه قضائیه ابلاغ کند که متاســفانه با 
مســکوت ماندن آن در قوه قضائیه در 
نهایت آیین نامــه اجرایی این قانون به 
منظور اجرا در خردادماه سال ۱۳۹۸ از 
سوی ریاست قوه قضائیه ابلاغ شد. به 
موجب آیین نامه ابلاغی این قانون و به 
استناد ماده ۵ آن که اطلاعات مسئولان 
را محرمانه تلقی کرد، در بند ۲ آیین نامه 
این قانون ســامانه ای »با رعایت ساز و 
کارهای امنیتی، حفــظ محرمانگی و 
حریم خصوصــی و همچنین صحت 
و تمامیــت داده ها« بــرای ثبت اموال 
مســئولان راه اندازی شد که مسئولان 
اموال خود را به دستگاه قضا برای ثبت 

در این سامانه اعلام کردند.
همچنین با استناد به ماده ۵ قانون 
مجلــس، در بنــد ۸ آیین نامه ابلاغی 
دستگاه قضا اعلام شد، فهرست دارایی 
مقامات مسئول و سمت ها و مشخصات 
افراد مشمول و اسناد و اطلاعات مربوط 
به آن که به قوه قضائیه ارائه می  شــود، 
محرمانه بوده و افشای آن ممنوع است 
و برای متخلفان از ثبت کامل دارایی ها 
در ســامانه به موجب بند ۱۹ آیین نامه 
ایــن قانــون، تعقیب کیفری توســط 
دادســتان پیش بینی شد. البته در بند ۱۸ 
این آیین نامه، حق به رئیس قوه قضائیه 
داده شد تا نتیجه بررسی اموال و دارایی 
مسئولان ذکر شده در اصل ۱۴۲ قانون 

اساسی را منتشر کند.
واکنش نمایندگان مجلس به 

مهر محرمانگی
علی علیزاده دبیر کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به اینکه مجلس انقلابی 
هیــچ گاه به دنبال تصویــب این طرح 
نبوده، گفته که این موضوع از اســاس 

کذب است. او با رد شایعات در فضای 
مجــازی مبنی بر تصویب قانونی برای 
محرمانه ماندن اموال مسئولان گفته که 
چنین موضوعی اصلا در مجلس مطرح 
نشده و با روی کارآمدن مجلس انقلابی 
جریان معاند نظام خط تخریب خود را 
برای سست کردن اراده مجلس شروع 

کرده است.
نماینده  امیرآبادی فراهانی  احمد 
مجلس هم در توئیتر نوشت:  »مجلس 
هشــتم مصوب می کند همه مسئولان 
کشــور اموال خود را اعــلام نمایند. 
شورای نگهبان آن را مغایر قانون اساسی 
می داند. با اصرار مجلس هشتم مصوبه 
به مجمع تشخیص مصلحت فرستاده 
می شــود و بعد از مدتی با قید محرمانه 
تأیید می شود. این چه ربطی به مجلس 

یازدهم دارد؟«.
بهــروز محبی نجم آبادی نماینده 
مردم سبزوار  نیز در این باره گفته است: 
درخواست این موضوع در دوره گذشته 
مجلس انجام شده و مربوط به این دوره 
نبوده اســت. قطعا مجلــس یازدهم 
به شدت مخالف این محرمانگی اموال 
مسئولان است.  شــفافیت آرا و اموال 
را پیگیری کردیم و هیچ مانعی برایمان 
وجود ندارد کــه مخالفت خودمان را 
نسبت به محرمانه بودن فهرست اموال 

مسئولان اعلام کنیم.
هیــس؛ اموال مســئولان را 

فریاد نمی زنند!
حجت الاســلام حسن نوروزی 
عضو کمیســیون حقوقــی و قضائی 
مجلس شورای اسلامی گفته است: طرح 
مجلس برای نظارت بر اموال مسئولان و 
بحث ممنوع الخروجی مسئولان بعد از 
اتمام دوره ماموریتشان بررسی و  کلیه 
مراجعی که به نحوی در مســایل مالی 
مســئولان دخالت دارند مثل وزارت 
اقتصاد و بانک ها و موسســات پولی و 
بانکی و همچنین سازمان بازرسی کل 
کشور نیروی انتظامی، سازمان اطلاعات 
سپاه، ســازمان ثبت اسناد و ... موظف 
هستند که کلیه اطلاعات اطلاعات خود 
را در سامانه ای که در قوه قضائیه شکل 
می گیــرد قرار بدهنــد و در اختیار این 

سامانه قرار بدهند.
عضو کمیسیون حقوقی و قضائی 
مجلــس خاطر نشــان کــرد: آنچه از 

اطلاعات مسئولان در این سامانه قرار 
می گیرد باید از نظر امنیتی، محرمانگی 
و حفاظتــی و موارد و مســائلی که در 
اطلاعات ســپاه رعایت می شود حفظ 
شــود و باید اطلاعات ریــز در اختیار 
قوه قضائیه قرار بگیرد و نباید در جامعه 

منتشر شود.
ســخنگوی  توضیحــات 
شــورای نگهبان درباره قانون 

محرمانه بودن اموال مسئولان
هادی طحان نظیف ســخنگوی 
شورای نگهبان در واکنش به این مسئله 
اظهار کرد: در خصوص طرح رسیدگی 
به دارایــی مقامات و مســئولان متن 
جدیدی به تصویب مجلس نرســیده 
و مصوبــه فعلی نیــز مصوبه مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام اســت و 
چنان چه مصوبه ای خلاف شرع و قانون 
اساسی نباشد حتما شورای نگهبان آن 
را تاییــد می کند. در حال حاضر قانون 
حاکم، قانون مجمع اســت و باید دید 
آیا مصوبــه ای در مجلس به تصویب 
می رسد یا نه. شورای نگهبان پیشتاز ثبت 
دارایی و اموال مسئولان در سامانه بود. 
سخنگوی شورای نگهبان در خصوص 
هماهنگی مجلس و شــورای نگهبان 
در زمینــه محرمانه بودن اموال و دارایی 
مسئولان نیز گفت: طبیعتاً دستگاه هایی 
که وظایفشــان در یک راستاســت، با 
یکدیگر تعامل دارند اما هماهنگی خیر. 
ما و مجلس با یکدیگر هماهنگی نداریم 
و هر نهاد، مســتقل عمل می کند و اینها 
نمایندگان مردم هستند و در هر زمینه ای 
که بخواهند می توانند قانونگذاری کنند.
مجلس مصوبــه ای درباره 
محرمانه بودن اموال مســئولان 

ندارد
ســید نظــام الدیــن موســوی 
سخنگوی هیات رئیســه مجلس نیز 
در ایــن باب گفته اســت: در مجلس 
یازدهم مصوبه ای درباره محرمانه بودن 
یا نبودن اموال مسئولان نداشتیم، بلکه 
موضوع مطرح شده در رسانه ها مربوط 
به بررسی طرحی در کمیسیون حقوقی 
و قضائی مجلس است که هنوز هم در 
این کمیسیون به تصویب نهایی نرسیده 
و به صحن مجلس هم نیامده است. این 
موضوع به بررسی طرحی تحت عنوان 
قانون رســیدگی به اموال و دارایی های 

مقامات و مســئولان در اردیبهشت ماه 
سال ۹۱ در مجلس نهم باز می گردد.

موســوی گفــت: بســیاری از 
نماینــدگان از ابتدای کار مجلس اموال 
خودشان را اعلام کردند که قابل بررسی 

اســت، اما به لحاظ حقوقی و قانونی بر 
اساس اصل ۱۴۲ قانون اساسی موضوع 

تنها، رسیدگی است و نه انتشار عمومی 
اطلاعات؛ در گذشــته هم طبق همین 
اصل دارایی ها و اموال مسئولان بررسی 
می شــد، اما هیچ گاه انتشــار عمومی 

نمی یافت. 

وی افــزود: محرمانه بودن اموال 
مسئولان به معنی عدم بررسی افزایش 

بــه ناحق آن پس از دوران مســئولیت 
نیســت و رســیدگی به اموال آن ها از 
ســوی مجلس، نظام و همه دستگاه ها 
مورد تایید است منتها از ابتدا قوه قضائیه 
مرجع رسیدگی به این اموال بوده است و 

این طور نیست که پیش از این اطلاعات 
اموال مسئولان انتشار می یافته و اکنون 

مجلس یازدهم جلوی آن را گرفته باشد.
بــرای  یازدهــم  مجلــس 
محرمانه بودن اموال مســئولان 

هیچ مصوبه ای نداشته است
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
شورای اســلامی نیز در این باره گفته 
اســت: مجلس یازدهم برای محرمانه 
بودن اموال مســئولان هیچ مصوبه ای 
نداشته اســت، فرآیند تصویب قانون 
در مجلس کاملا مشــخص اســت و 
نمایندگان در این خصوص تصمیمی 
نگرفته اند، این تصمیم مربوط به مجلس 
هشتم است و در فرآیند دیگری بررسی 

و تصویب شده است.
قــوه قضائیه در کدام بخش 
پازل شــفافیت اموال مسئولان 

است؟
بر اســاس این قانون قوه قضائیه 
ملزم به راه اندازی ســامانه ای شــد تا 
مسئولان اموال و دارایی های خود را در 
آن ثبت کند. سامانه ثبت دارایی مسئولان 
روی شبکه ملی قرار گرفته و مسئولان و 
مدیران نظام جمهوری اسلامی ایران در 
سراسر کشور می توانند دارایی و اموال 
خود را اظهار کنند. مسئولان و مدیران 
نظام جمهوری اســلامی ایران بعد از 
دریافت حساب کاربری »ثنا« از دفاتر 
خدمات الکترونیک قضایی، لازم است 
تا دارایی  ها و اموال خود را در ســامانه 
مذکور اظهار کنند. در ابتدای راه اندازی 
این سامانه اعلام شده بود بیش از ۲۵۰ 
هزار مسئول و مقام کشوری و لشکری 
باید اطلاعات مالی خود را در این سامانه 

ثبت کنند.
۲۶ نفر از ۳۶ نفر

ذبیح الله خدائیان ســخنگوی قوه 
قضائیه در باره این سامانه  گفت: از ۳۱ 
نفر مسئول دولت سابق، ۲۶ نفر دارایی 
پایان مســئولیت خود را به قوه قضائیه 
اعلام کردند که به ســایر افراد نیز اعلام 
شده دارایی های خود را اعلام کنند؛ در 
مورد مسئولین دولت فعلی نیز ابلاغ شده 
که هر چه سریع تر اموال و دارایی های 
خود را در بدو شروع خدمت به دستگاه 
قضا اعلام کنند. تعداد مسئولینی از قوه 
قضائیه که باید اموال خود را در سامانه 
ثبت کنند حدود ۱۲ هزار نفر اســت که 
اکثریت قریب به اتفاق این افراد دارایی 

خود را اعلام کرده اند.

سیاسی

بســیاری از نماینــدگان از ابتــدای کار مجلــس اموال خودشــان را اعلام کردنــد که قابل 
بررســی است، اما به لحاظ حقوقی و قانونی بر اســاس اصل ۱۴۲ قانون اساسی موضوع 
تنهــا، رســیدگی اســت و نه انتشــار عمومی اطلاعات؛ در گذشــته هم طبــق همین اصل 
دارایی ها و اموال مســئولان بررســی می شــد، اما هیچ گاه انتشــار عمومــی نمی یافت.

سرویس سیاسی - فعال سیاسی 
اصلاح طلب گفت: یکی از نقص های 
انتصابــات جدیــدی کــه وزرا انجام 
می دهند کم تجربه بودن افراد جدیدی 
است که انتخاب می شوند. علی محمد 
نمــازی کارشــناس و فعال سیاســی 
اصلاح طلب درباره علت تعلل دولت 
در انتخاب شــهرداران و اســتانداران 
گفت: در زمینه شــورا ها قانونی وجود 
ندارد که با تغییر شــورا های شهر حتما 
باید شــهردار آن شــهر نیز تغییر کند. 
هیات دولت نیز چنین تکلیفی ندارد که 
وزیر کشــور حتما گزینه های جدیدی 
را برای استانداری انتخاب کند. اما این 

کار جزو اختیارات دولت و شورا های 
جدید اســت که پس از آغاز کار خود 
اگر با همکاران پایین تر از وزرا مشکل 
دارند بتوانند فــرد جدیدی را به جای 
آن ها جایگزین کنند. وی ادامه داد: اگر 
استاندار جدید نیاز به رأی کابینه داشته 
باشــد باید او را به کابینه دولت معرفی 
کنند و اگر نیازی به این کار نیســت، او 
باید همچون روســای سایر سازمان ها 
و معاونت های رئیس جمهور انتخاب 
شود. شورا ها نیز این اختیار را دارند که در 
آغاز کار بتوانند شهردار جدید انتخاب 
کنند. در کشــور هایی با ثبات مدیریت 
ایــن رویه وجود نــدارد که با تغییر هر 

رئیس جمهور و یا تغییر شــورای هر 
شهر و یا روستا بدنه دولت و یا شهردار 
تغییر کند. مانند آنچه در کشوری مانند 
آمریکا مشــاهده می کنیم که شهردار 
انتخابی است و یک کابینه شهری دارند 
و آنچنان به دنبال تغییر نیســتند. چون 
تغییر همیشــه مثبت نیست و فی نفسه 
نه خوب اســت و نه بد. هنگامی تغییر 
موثر و خوب است که وضعیت گذشته 
را بهبود دهد و اینکه مانع از بدتر شدن 
اوضاع فعلی شــود. اما انتظار از دولت 
آقای رئیســی و آن ها که به این دولت 
رای داده اند این است که تغییراتی ایجاد 
شود. با وجود اینکه بار ها گفته شده که 

دولت آقای روحانی ضعیف اســت و 
نتوانســته به خوبی کار کند، یک انتظار 
جدی در جامعه به وجود آمده اســت 
که دولت آقای رئیســی بتواند کار های 
خوبی را انجام دهد و نقطه ضعف های 
دولت قبلی را جبران کند تا پیشــرفت 
حاصل شــود. نمازی اظهار کرد: آقای 
رئیسی هم گفتند سعی می کنم کابینه من 
فراجناحی باشد، اما این اتفاق رخ نداد 
و همــه وزرا را از یک جناح بودند. وی 
درباره تغییر استانداران نیز عنوان کرد: 
در این دولت اصل بر این بوده است که 
استانداران تغییر کنند و بیان شده است. 
اینکــه برخی از آن ها هنوز تغییر نکرده 

اند به این معنا نیســت که وزیر کشور 
می خواهد با آن ها کار کند. من از علت 
طولانی شــدن این فرآیند آگاه نیستم و 
این هم به علت آن است که وزیر کشور 
نمی خواهد با استانداران قبل کار کند. 
یکی از نقص های انتصابات جدیدی که 
وزرا انجام می دهند کم تجربه بودن افراد 
جدیدی است که انتخاب می شوند. به 
طور مثال آقای میعاد صالحی که اخیرا 
به عنوان مدیرعامل شــرکت راه آهن 

انتخاب شد پیش تر مدیرعامل سازمان 
بازنشستگی کشوری بود و چند جای 
دیگــر هم فعالیت کردنــد. حالا که به 
عنــوان مدیرعامل شــرکت راه آهن 
انتخاب شده اند مشخص نیست که آیا 
در حوزه راه و شهرسازی و شرکت راه 

آهن سابقه ای داشته است یا خیر؟
وی گفــت: به یکباره مشــاهده 
می کنیــم که او بعنــوان رئیس یکی از 
حســاس ترین نقاط کشــور منصوب 

شده است. البته نمونه های دیگری هم 
وجود دارد. آقای مرتضوی که به تازگی 
استاندار اصفهان شدند یکی از این موادر 
است که سابقه آنچنانی ندارد و فقط یک 
مدت کوتاه فرماندار شهرضا بوده است. 
درباره استانداران نیز باید وزیر کشور از 
همان روز اول باید استانداران را جمع 
و وضعیت آن ها را مشــخص می کرد. 
وقتی این کار انجام نشده پس استاندار 
چشــم به راه تغییر است و در این مدت 

تا حضور استاندار جدید با پشت کار و 
اراده کار نخواهــد کرد و این کار برای 

کشورمان ضرر دارد.

سرویس سیاســی - دبیرکل 
حزب موتلفــه از نمایندگان مجلس 
خواســت با دقت در گــزارش تفریغ 
بودجه ۹۹، بودجه ۱۴۰۱ را به گونه ای 
تدوین کنند که درآمد و هزینه کشــور 

واقعی شود.
اسدالله بادامچیان در بیان مواضع 
هفتگی این حزب با تشــکر از ارائه به 
موقع گــزارش دیوان محاســبات از 
تفریغ بودجه ۹۹، اظهــار کرد: اعلام 
شده انتشار تفریغ تبصره های ۱، ۴، ۵ و 
۱۴ ماده واحده دارای طبقه بندی است 
و فقط در اختیــار رئیس مجلس قرار 

می گیرد.
وی متذکر شــد: بدیهی است که 
اسناد و موارد محرمانه و سری به طور 

علنی اعلام نمی شود، اما اطلاع مردم از 
بودجه و تفریغ آن حق عام اســت که 
در اصل ۵۵ قانون اساســی به آن توجه 
شده است و رئیس مجلس نیز باید به 

این اصل توجه داشته باشد.
بادامچیــان تاکید کــرد: دیوان 
محاسبات کشور باید با دادستانی خود 
با متخلفین از بودجه برخورد کند، زیرا 
در گزارش آمده است که از ۲۷۲ تبصره 
و بند فقط ۲۸ درصد احکام تحقق یافته 
اســت و بقیه یا اجرا نشده، یا اهداف 
قانونگذار به هنگام اجرا محقق نشده، 
یا بخشــی به طور ناقص اجرا شده و 
یا ۳۴۵ دســتگاه اجرایی دریافت ها و 
پرداخت هــای خود را از طریق خزانه 

داری کل انجام نداده اند.

وی ادامــه داد: نمایندگان محترم 
مجلس به این امر توجه لازم را داشــته 
باشــند، زیرا طبق اصــل ۵۳ باید کلیه 
دریافت هــای دولت بــه خزانه واریز 
شود و پرداخت ها طبق ردیف بودجه 
انجام شود تا بی نظمی در خزانه و بیت 

المال پدید نیاید.
دبیرکل حزب موتلفه اســلامی 
اظهــار امیدواری کــرد که نمایندگان 
از هــم اکنون تمهیــدات لازم را برای 
بازنگری در بودجه نویســی و تنظیم 

بودجه ۱۴۰۱ در نظر بگیرند.
وی تصریح کــرد: مجلس باید 
تحرک بیشــتری از خود نشان دهد؛ 
نزدیــک به دو ســال از عمر مجلس 
یازدهم می گذرد و انتظار از این مجلس 

و رئیس مجلس برآورده نشده است.
بادامچیــان در بخــش دیگری 
از ایــن گفت وگو با محکــوم کردن 
جنایــات داعش در افغانســتان که با 
هدفی مشــخص در جهــت اجرای 
توطئــه خبیثانه آمریکا در ایجاد جنگ 
بین شیعه و سنی در آن کشور صورت 
گرفته اســت، با خانواده های شهدا و 

مجروحان اظهار همدردی کرد.
وی گفــت: حاکمــان فعلــی 
افغانستان مسئول برقراری امنیت همه 
شــهروندان هستند و باید پاسخگوی 

مردم مظلوم این کشورباشند.
وی افزود: انفجار در دو مسجد در 
قندوز و قندهار در روز جمعه که عید 
مسلمانان اســت ضد موازین انسانی، 

وجدانــی و دینــی در تمــام مذاهب 
است و اگرحاکمان نتوانند جلوی این 
اقدامات خائنانه را بگیرند ملت افغان 
خود باید اقــدام کنند. دبیرکل حزب 
موتلفه اسلامی در ادامه درباره مذاکرات 
برجامی و درخواست های اروپایی ها 
تاکید کرد: مذاکــره باید نتیجه لازم را 
داشته باشد و آمریکا و همدستانش باید 
بدانند که ایران از حقوق حقه و مسلم 

خود گامی عقب نخواهد گذاشت.
وی اضافه کرد: آمریکا اگر در پی 
مذاکره است، ناچار است با لغو تحریم 

ها، آزاد کردن دارایی های ایران، قبول 
راســتی آزمایی زمان دار ایران، احترام 
به قوانین بین الملل و احترام به حقوق 

حقه ملت ایران مسیر را هموار سازد.
بادامچیان تصریــح کرد: با زیاده 
خواهی هــای آژانس بین الملل انرژی 
هســته ای، دلیلی برای ماندن ایران در 
پیمــان ان، پی، تی باقی نمانده اســت 
و عضویت ایــران در این پیمان هیچ 
فایــده ای ندارد. دبیرکل حزب موتلفه 
اســلامی همچنین دربــاره انتخابات 
عراق گفت: احترام به نتایج آراء مردم 

عراق امری ضروری است و تقلب در 
انتخابات قابل قبول نیست و اکرمعلوم 
شود که در آراء مردم دست کاری شده، 

این انتخابات باطل خواهد شد.
بادامچیان در پایان با تبریک هفته 
وحدت اظهار کرد: وحدت مسلمانان 
خواســت پیامبر اســلام است و رمز 

پیروزی و اعتبار مسلمانان می باشد.
وی با بیان اینکه مسلمانان با خطر 
توطئه های تفرقه انداز عوامل بیگانه و 
اســتکبار جهانی روبرو هستند گفت: 
باید وحدت را با هوشیاری و گذشت 

حفظ کرد و کشور های منطقه به ویژه 
کشــور های اســلامی باید با تمسک 
به قرآن و حبــل الهی در خنثی کردن 
طرح های تفرقه آمیز و مقابله با درگیری 

و تنش کوشا باشند.

فعالسیاسیاصلاحطلب:

دربرخیانتصاباتبهسوابقافرادتوجهنمیشود

اسداللهبادامچیان:

مجلسبایدتحرکبیشتریازخودنشاندهد

ســرویس سیاســی - یــک 
کارشناس مســائل بین الملل با بیان 
اینکه نشانه های مثبت همچنان وزن 
بیشتری نســبت به نشانه های منفی 
در خصوص مذاکرات احیای برجام 
دارند، گفت: البته نباید از این موضوع 
غفلــت ورزید که در شــرایط فعلی 
امکان معکوس شــدن شرایط وجود 
دارد و نباید چنین اجازه ای داده شود.
رضا ذبیحی دربــاره دورنمای 
مذاکــرات احیای برجــام گفت: هر 
چه زمان می گذرد برخی نشانه های 
ناخوشایند نیز پیدا می شود، ولی می 
توان گفت همچنان نشانه های مثبت 
و امیدوار کننده در این خصوص وزن 

بیشتری دارند.
این کارشناس مسائل بین الملل 
ادامه داد: نخســتین نشــانه مثبت و 
امیدوارکننده درباره مذاکرات احیای 
برجام آن قسمت از اظهارات طرفین 
است که همواره بر ادامه گفت و گوها 
تصریــح کرده اند. اینکه طرفین علی 

رغــم مواضع هشــدار آمیز، کماکان 
حالــت محتاطانه را حفظ کرده اند و 
از تعیین هر گونه ضرب الاجل زمانی 
پرهیز نموده اند، نکته مهمی می باشد 
که بیانگر آن است که همچنان صبر و 
تحمل در دو طرف برای حل مســاله 

وجود دارد.
این استاد دانشگاه افزود: حصول 
توافق میان ایــران و آژانس در زمینه 
تداوم نحوه بازرســی ها و راســتی 
آزمایی که اواخر شــهریور ماه و یک 
مــاه پــس از روی کار آمدن دولت 
جدیــد رخ داد، نشــانه دوم و البته 
مهمی اســت که ضرورت و اهمیت 
مذاکــرات احیای برجــام را در نزد 
طرفین همچنان زنده نگه داشته است.
وی خاطر نشان کرد: ادامه نیافتن 
برخی تنش های مقطعی میان ایران و 
آژانس در سطح رسانه ای و سعی در 
کنترل این تنش ها و پرهیز ار مواضع 
تنش زا نیز در این زمینه حائر اهمیت 

است.

ذبیحی ادامه داد: شروع و تداوم 
مذاکرات منطقــه ای میان دو قدرت 
منطقه یعنی ایران و عربســتان که از 
هفتــه های پایانی دولــت قبل آغاز 
گردیــد و در دولت جدید نیز تداوم 
یافت، بگونه ای که طبق برخی اخبار 
منتشــره حداقل چهــار دور از این 
مذاکرات در بغداد برگزار شده است، 
نکته ســوم مثبتی است که امیدها در 
خصوص مذاکرات احیای برجام را 

پر رنگ تر می کند.
این پژوهشگر روابط بین الملل 
تصریح کــرد: مذاکرات منطقه ای از 
ایــن جهت حائر اهمیت اســت که 
طرف غربی ســعی دارد که مذاکرات 
احیای برجام را به مســائل منطقه ای 
گره بزند، امــا برگزاری مذاکره میان 

خود قدرت ها در ســطح منطقه ای 
و ســعی در حل و فصل مسائل میان 
خود، می تواند نشــانه مثبتی باشد که 
کمک کننده به مذاکرات احیای برجام 
باشــد، بگونه ای که از فشارهای غیر 
منطقی طــرف های مذاکره کننده در 

مورد مسائل منطقه ای بکاهد.
این کارشناس مسائل بین الملل 
دربــاره چهارمین نشــانه مثبت در 
خصوص مذاکــرات احیای برجام 
گفــت: عضویت ایران در ســازمان 
شــانگهای پس از یــک دوره انتظار 
طولانی نشانه مثبت دیگری است که 
می تواند به روند حل و فصل مسائل 
در مذاکرات احیای برجام کمک کند.
ذبیحی تصریــح کرد: دلیل غیر 
رســمی اما احتمالا اصلی عدم قبول 

عضویــت ایران در این ســازمان تا 
پیــش از این، تداوم بحران میان ایران 
و جامعــه جهانی بــود و اکنون این 
عضویت می تواند این معنا را داشــته 
باشــد که روسیه و چین به این جمع 
بندی رســیده اند کــه این بحران در 
مســیر فروکش کردن اســت و لذا با 
عضویت ایران در سازمان شانگهای 

موافقت کرده اند.
این اســتاد دانشــگاه ادامه داد: 
مجموعه این نشانه های مثبت، شرایط 
امیــدوار کننــده ای را در خصوص 
مذاکرات احیــای برجام ایجاد کرده 
اســت، اما نباید از نظر دور داشت که 
در کنار این نشــانه های مثبت، نشانه 
های ناخوشایند نیز وجود دارد و هر 
چه زمان می گذرد وزن این نشــانه 

های منفی بیشــتر می شود و احتمال 
معکوس شدن شــرایط افزایش می 

یابد.
وی تصریح کرد: نزدیک شدن 
مواضــع آمریکا و اروپــا و کاهش 
اختلافات میان آنها علیه برنامه هسته 
ای ایران، اولین نشــانه منفی و نگران 
کننده ای اســت کــه در خصوص 
مذاکرات احیــای برجام وجود دارد 
و یکــی از مهمترین برگ های برنده 

ایران را تحت الشعاع قرار می دهد.
این کارشناس مسائل بین الملل 
ادامه داد: دومین نشــانه ناخوشایند، 
برخی اظهارات طــرف های غربی 
است که در آن بر بسته شدن پنجره و 

فرصت مذاکره تاکید می شود. 
اخیرا این اظهارات به خصوص 

در نــزد مقام های آمریکایی و آلمانی 
زیاد دیده می شــود، اگر چه هنوز با 
پرهیز از تعیین هر گونه ضرب الاجلی 
اســت و با لحن ملایم و مســالمت 

جویی بیان می شود.
ذبیحــی افزود: از دســت دادن 
زمان یک نشــانه ناامید کننده ســوم 
و دیگر اســت که هــر چه می گذرد 
موجــب اظهــارات تحریــک آمیز 
بیشتری به خصوص از سوی طرف 
غربی می شود. این موضوع همچنین 
ممکن است سبب ایجاد چالش های 
پیش بینی نشــده جدیــدی در روند 

مذاکرات شود.
این اســتاد دانشــگاه ادامه داد: 
برخی گــزارش های منتشــره ولی 
تایید نشــده مبنی بر اینکه نیاز هست 
مذاکرات از نقطه صفر آغاز شــود و 
یا اینکه شش دور مذاکره قبلی مورد 
توجه قرار نگیرد، چهارمین نشــانه 
منفی اســت که البته ممکن اســت 
اظهاراتی رســانه ای باشــد و شاید 

کمتری محل از اعراب داشته باشد.
وی تصریح کــرد: تداوم زیاده 
خواهی غرب در خصوص مســائل 
منطقه ای و مباحث موشــکی ایران 
که همچنان از گوشــه و کنار شنیده 
می شــود و ســعی آنها بــرای گره 
زدن موضــوع هســته ای و برجام به 
ایــن موارد، پنجمین نشــانه منفی و 
ناخوشــایندی است که باید در حین 
انجام مذاکــرات با تداوم یک فرآیند 
اقناعی در زمینه آن نیز چاره اندیشی 

کرد.
ذبیحی در پایان خاطر نشان کرد: 
مجموعه این شرایط تداوم فضای امید 
دهنده در خصوص مذاکرات احیای 
برجام را نوید می دهد، اما هشدارهای 
صریح و واقعی درباره نافرجام ماندن 
مذاکرات را نیز گوشــزد می کند که 
لازم اســت با تدبیر و چاره اندیشی 
بــه منظــور حداکثر ســازی تامین 
 منافــع ملــی را در این زمینــه اقدام 

گردد.

یککارشناسمسائلبینالمللمطرحکرد؛

نشانههایمثبتومنفیدربارهمذاکراتاحیایبرجام


